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حکمت 248 

چون كس�ی به تو گمان نيك 

برد، خوش بينی او را تصديق 

كن.

همه ش�ب در تهران حدود 145 نمايش روي صحنه مي رود و 
از اين بين بيش از 50درصد داراي نويسنده ايراني هستند و 
همه اصلاحيه هايي كه به نمايش هاي مختلف مي خورد، خيلي 
صريح و مکتوب به گروه هاي نمايشي و سالن ها اعلام مي شود. 
»سیدوحید فخرموسوي«، رئیس شوراي نظارت و ارزشیابي 
بر تئاتر اداره كل هنرهاي نمايشي عنوان كرد: ما يكسري فرم 
داريم كه در آنها نظرات كارشناسان و اصلاحیه هايي كه به گروه 
خورده است، وجود دارد و نماينده س��الن و كارگردان ذيل آن 
برگه ها را امضا مي كنند. اين فرم ها براي ماست و آنها مي توانند 
براي خودشان هم كپي ش��ده نگه دارند. فخرموسوي در پاسخ 
به اين س��ؤال كه چرا اين ان��دازه تعداد تغیی��رات در مديريت 
شوراي نظارت و ارزشیابي بر تئاتر زياد است، گفت: كار نظارت 
و ارزش��یابي تئاتر واقعا دش��وار اس��ت و يك جاهايي افراد كم 
مي آوردند البته ما كارمند وزارت هستیم و وظیفه مان هم كار 
كردن است، شايد يك بخشي از اين تغییرات شخصي هم باشد. 
وي درباره سیستماتیك بودن شرايط نمايش ها و اينكه براي چه 
گروه سني اس��ت، گفت: اين به كار ارزشیابي ما برمي گردد كه 
متأسفانه هنوز سیستماتیك نشده است،  ولي دوستان بازبین 
در اين زمینه ها با كارگردان ها موضوعاتی را مطرح مي كنند و 
پیشنهاداتي به آنها مي دهند، ولي در مورد اينكه قانونگذار بتواند 
تعريف درستي از اينكه چه قشر و چه سني بايد نمايش را تماشا 
كند و چه ش��رايط مشخصي وجود داشته باش��د هنوز تعريف 

درستي ارائه نشده است. 
فخرموس��وي درباره مجوزهايي كه در تهران و شهرس��تان ها به 

كارها داده مي شود، گفت: طي مصوبه س��ال ۷8 كه در سال ۷9 
نیز به آن اصلاحی��ه خورد، اگر براي كاري قی��د مكان خاصي در 
مجوز آورده شده باشد، ديگر در جاي ديگري امكان اجرا ندارد اما 
اگر اين قید نباشد،  كار عمومي اس��ت و پروانه اجرا براي همه جا 
مي تواند داشته باشد. وي با اش��اره به اينكه شرايط اجراي برخي 
نمايش ها در خرده فرهنگ هاي مختلف با هم متفاوت است، گفت: 
شايد طرح برخي مفاهیم براي استاني نباشد اما در استان ديگري 
مشكلي نداشته باش��د، اينها را هم بايد در نظر بگیريم. در نهايت 
اصولا كارهايي را كه قید اجرايي و قانوني نداشته باشند مي توانیم 
در همه استان ها و شهرها اجرا كنیم. فخرموسوي اظهار داشت: 
همین الان شبي 145 اجرا در همه گونه ها به صحنه مي رود كه 
بالاي 50درصد كارها از نويسندگان ايراني است و من اين را قبول 
ندارم كه بیش��تر كارها از درام نويس هاي خارجي هستند. همه 
اصلاحیه هايي كه به نمايش هاي مختلف مي خورد، خیلي صريح 

به سالن و گروه نمايشي به صورت مكتوب اعلام مي شود. 

نيمی از نمايش های سالن های تهران نويسنده ايراني دارد
145 نمايش هر شب در سالن هاي تهران اجرا مي روند

 وحدت رويه جلوي ورود اسرائيليات 
به كتاب هاي دفاع مقدس را مي گيرد

    محمدصادق عابديني 
هفته گذش�ته بود كه ش�بکه3 س�يما با 
پخ�ش مس�تند »قديس« در س�المرگ 
احمد ش�املو، باعث ش�د تا بحث زيادي 
در رس�انه ها، فضاي مجازي و شبکه هاي 
اجتماعي درباره اين مستند و شخصيت 
ش�املو راه بيفتد. اي�ن اتف�اق در حالي 
رخ داد كه مس�تند »قديس« از مدت ها 
پيش در اكثر س�ايت هاي فروش مستند 
و »وي او دي« ها براي مش�اهده و دانلود 
قرار داشت و استقبالي از آن نمي شد، اما 
بار ديگر تلويزيون نشان داد كه مي تواند 
به موضوعات خاص، ضريب چند برابري 
بدهد و از مستندي مهجور، اثري جنجالي 
بس�ازد. اين اتفاق بخش�ي از نگاه جديد 
شبکه3 س�يما به پخش مس�تند است. 
اتفاق خوب ش��بكه3 س��یما ضريب دادن به 
سینماي مستند و پخش آثار مستند است كه 
فارغ از محتوا زمینه رشد و ديده شدن بیشتر 

اين قالب را به دنبال دارد. 
   اهميت پخش مستند از شبکه3 

در مجموعه شبكه هاي تخصصي سیما، شبكه 
مس��تند نیز وجود دارد كه وظیفه ذاتي اش 
پخش اين آثار است. اين شبكه زماني يكي 
از محبوب ترين شبكه هاي تلويزيوني بود و 
اكنون نیز با برگزاري جش��نواره تلويزيوني 
مس��تند، جايگاه خود را نزد علاقه مندان به 
مس��تندهاي تلويزيوني تثبیت كرده است 
ولي فرق اساس��ي كه میان شبكه تخصصي 
مستند و شبكه سراسري 3 وجود دارد در اين 
است كه شبكه مستند مختص علاقه مندان 
ب��ه مس��تند اس��ت و ش��بكه3 ب��ه عنوان 
پربیننده ترين شبكه تلويزيون، محل رجوع 
همه نوع طیف بیننده اس��ت؛ از افرادي كه 
مجموعه هاي داستاني را دوست دارند گرفته 
تا طرفداران پروپاقرص مسابقات ورزشي و 
به خصوص فوتبال تا دوس��تداران مسابقات 
تلويزيوني كه در اين شبكه »عصر جديد« را 

از شبكه3 تماشا مي كنند. 
شبكه3 در اين شرايط و در حالي كه كنداكتور 
فش��رده پخش دارد، زمان پی��ك بیننده را به 
پخش مستند اختصاص داده است و اين اقدام 
باعث شده تا همه بیننده هاي اين شبكه، فارغ 
از اينكه به مستند علاقه داشته باشند يا خیر، 

پاي تماشاي اثري مانند »قديس« بنشینند. 
بازتاب هاي پخش قديس نشان داد كه شبكه3 
انتخاب درستي را براي شامگاه روز دوم مرداد 
تدارك ديده بود و مخاطبان خود را در مواجهه 
با يك اثر مس��تند ب��ه تفكر و تحقی��ق درباره 
ابعاد زندگ��ي احمد ش��املو فراخواند؛ اتفاقي 
كه از همان زم��ان پخش تا حت��ي اكنون كه 
چند روزي از آن گذش��ته، اثرات خود را باقي 

گذاشته است. 
پس از پخش قديس نیز شبكه3 سیما مستند 
»راه طي ش��ده« را درب��اره مهدي ب��ازرگان 
نخس��ت وزير دولت موقت پخش كرد. اگرچه 
اين مستند پیش از اين از شبكه مستند سیما 
پخش شده بود ولي پخش مجدد آن از شبكه3 
سیما، باز هم ضريب بیش��تري به آن بخشید. 
مي توان گفت كه در هفته گذش��ته، شبكه3 
سیما به تنهايي باعث جهش جايگاه مستند در 

تلويزيون شده است. 
  رويکرد شبکه3 به مستند

تغییر مديريت در ش��بكه3 س��یما و انتخاب 
مديري جوان ب��راي اين ش��بكه تلويزيوني، 
تغییراتي را در سطوح زيرين مديريت به همراه 
داش��ت، از جمله اين تغییرات، آمدن محسن 
يزدي به اين ش��بكه و قبول مس��ئولیت قائم 
مقامي بود. يزدي براي علاقه مندان به مستند، 

نامي آشناست. 
اين مدير جوان پیش از حض��ور در تلويزيون، 
مديريت مركز مستند س��وره حوزه هنري را 
برعهده داشت و پیش از آن نیز تهیه كنندگي 
چند اثر مس��تند را تجربه كرده بود. آشنايي 
و علاقه قائم مقام جديد ش��بكه3 به سینماي 
مس��تند، باعث ش��د تا در مدت كمي پس از 
حضور وي در اين شبكه، ش��اهد رشد پخش 
آثار مستند باشیم. طبق شنیده هاي »جوان« 
شبكه3 سیما نگاه ويژه اي به سینماي مستند 

و پخ��ش آثار مس��تند ب��ا رويك��رد انقلابي و 
دغدغه مند اجتماعي خواهد داشت. 

ي��زدي در مصاحبه اي با اش��اره به فحاش��ي 
روش��نفكرنماها پ��س از پخ��ش »قدي��س« 
مي گوي��د: »روش متمدنانه روش��نفكرنماها 
در فضاي مج��ازي براي آنچه دوس��ت ندارند 
فحش ه��اي ركیك و پرحجم اس��ت و طوري 
سازندگان چنین كارهايي را بمباران مي كنند 
تا طرف را مجب��ور به واكنش كنن��د. اين امر 
پس از پخش مس��تند قديس هم مانند همه 
محص��ولات اينچنین��ي اتفاق افت��اد. اگرچه 
كارگردان مستند روز گذشته توضیحاتي داد 

كه مخالفان سیاسي فیلم را ناامید كرد.«
 وي با بیان اينكه روشنفكرنماها بايد متوجه 
باش��ند كه ش��رايط عوض ش��ده و ما امروز 
ش��اهد محصولات خوب و متنوع در جبهه 
انقلاب هس��تیم، مي افزايد: »روزگاري آنها 
فیلم مي س��اختند و ما ب��ه محتواهاي آنها 
اعتراض مي كرديم، آنها در جواب اعتراض ما 
مي گفتند شما هم در جواب، فیلم بسازيد. 
حالا ما هم خدمت دوستان عرض مي كنیم 
كه چ��را از پخش يك اثر اينچنین آش��فته 
مي شويد؟ ش��ما هم به جاي فحاشي فیلم 

بسازيد.«
  شبکه3 سيما 

سراغ توليد مستند مي رود
يزدي مي گويد: » ش��بكه3 ظرفیت مس��تند 
را خیلي بالات��ر از اين چیزي كه الان هس��ت 
مي دان��د و م��ا معتقديم مس��تندهاي جذاب 
مي تواند به بخش مهمي از انتخاب مخاطبان 
تبديل شود و قصدمان اين اس��ت كه اين را با 
وجود مستندسازان خوبي كه در كشور داريم 

به اثبات برسانیم.«
وي در واكنش توهین هايي كه به تلويزيون و 
شبكه3 براي پخش قديس شده است، تصريح 
مي كند: »روند تولید و پخش اين محصولات 

در شبكه3 ادامه دار خواهد بود.« 
با ورود شبكه3 به چرخه تولید مستند و اهمیت 
اين ش��بكه در میان ش��بكه هاي تلويزيوني، 
مي توان پیش بیني كرد كه مستندسازان اقبال 
خوبي به همكاري براي ساخت مستند و پخش 

آن از شبكه3 سیما خواهند داشت. 
   مستند؛ دريچه اي به آگاهي 

هنوز هم از نظر فعالان س��ینماي مس��تند، 
تلويزيون مرج��ع اصلي تماش��اي اين ژانر 
س��ینمايي اس��ت. با وجود آنكه تلاش هايي 
براي كشاندن مردم به سینماها براي ديدن 
مس��تند صورت مي گیرد ول��ي هنوز فاصله 
زي��ادي میان می��زان مخاطب مس��تند در 
تلويزيون وجود دارد و پايگاه اصلي مس��تند 

هنوز هم تلويزيون است. 
اين ژانر مهم سینمايي به دلیل اينكه برگرفته 
از آگاهي و حقیقت اس��ت، بیننده خود را به 
تفكر و آموزش و پژوه��ش دعوت مي كند و 
از اين لحاظ يك��ي از جذاب ترين و در عین 
حال فني ترين ژانر هاي س��ینمايي اس��ت. 
حضور پررنگ مستند در تلويزيون مي تواند 
باع��ث ارتقاي آگاه��ي در می��ان مخاطبان 

سیما شود.

 روي خوش به فيلم مستند 
در تلويزيون

یزدی:شبكه3 ظرفيت مستند را 
بالاتر از این چيزي كه الان هست 
مي داند و ما معتقدیم مستندهاي 
جذاب مي تواند به بخش مهمي از 
انتخاب مخاطبان تبدیل ش��ود

   مصطفي شاه كرمي
يكي از راه هاي تثبیت و حفظ وقاي��ع مهم و تاريخي مانند 
خاطرات رزمندگان و ايثارگران هشت سال دفاع مقدس كه 
بیشتر با عنوان تاريخ شفاهي از آن ياد مي شود، ثبت صوتي، 
تصويري و مكتوب است. به دلیل اهمیت بسیار بالاي اين بازه 
زماني تاريخ معاصر كشورمان، جلوگیري از ورود اسرائیلیات 
و بستن مسیر ورود برخي اعوجاجات تحت عنوان خاطرات 
مجهول، مجعول يا مخدوش، اقدامي عقلايي و هوشمندانه 
اس��ت و اين در حالي اس��ت كه هیچ وحدت رويه يا مسیر 

ساختارمند واحدي در اين زمینه وجود ندارد. 
س��ال هاي زيادي از اتمام جنگ تحمیلي نگذش��ته است اما 
برخي اتفاقات پیش آمده در نقل خاطرات يا تاريخ ش��فاهي 
آن ايام، الزام طراحي و شكل گیري يك مركز مستقل مشتمل 
بر بخش هاي گوناگون امري بديهي و حتي ضروري است كه 

برخي از دلايل آن را ذكر مي كنیم. 
اولاً ممكن اس��ت كه راوي يا نويس��نده يك كت��اب براي بالا 
بردن جذابیت و هیجان اثر عمداً يا س��هواً به سمت دراماتیزه 
يا رمانتیزه كردن اث��ر حركت كند. در هر ح��ال وقوع چنین 
مسئله اي قطعاً به مجعول يا مخدوش خواندن همه خاطرات و 
كتاب هاي منتشر شده در اين حوزه از سوي مغرضان و مخالفان 
همه گیر شدن ارزش ها و هنجارهاي دفاع مقدس يا متخلق و 
متزين شدن آحاد مردم جامعه به چنین شاخصه هايي هستند، 

متهم خواهد شد. 
ثانیاً ممكن است به دلیل وجود برخي حب و بغض هاي سیاسي، 
اقتصادي و... سمت واقعیات و حقايق به سوي حذف و اضافه 
شدن خاطرات و اتفاقاتي منجر گردد كه مي تواند زمینه ساز 
ايجاد انحراف يا افسانه سرايي به منظور معرفي غلوآمیز برخي 

افراد در قامت قهرمانان اساطیري يا شیاطین مجسم شود. 
ثالثاً اگر با نگاه بدبینانه تري بخواهیم به اين مسئله نگاه كنیم 
لازم است قبل از وارد كردن اسرائیلیات و ايجاد هر گونه اعوجاج 
و خلط دروغ و واقعیت از سوي افراد يا جريانات معاند و مخالف با 
نظام، ضمن بستن مسیرهاي محتمل جهت جلوگیري از تحقق 
چنین نیات شومي گام ها و تدابیر پیشدستانه اي اتخاذ گردد. 

رابعاً با توجه به فروش قابل اعتناي عمده كتاب هاي مشتمل 
بر خاطرات ايثارگران و خانواده هاي آنه��ا پس از مطالعه از 
س��وي بزرگان و تبلیغ اين مهم، محتمل اس��ت كه برخي 
دس��ت اندركاران تألی��ف، چاپ و انتش��ار اي��ن كتاب ها به 
بهانه كسب سود سرش��ار و هنگفت از محل فروش چنین 
آثاري، دست به اقدامات خلاف واقعي مانند خلق خاطره يا 

خاطره گويي هاي دروغین بزنند. 
ذكر يك مصداق موفق به عنوان ش��اهد مثال، قطعاً كمك 
بسیار مهمي براي ادراك هر چه بهتر و روشن شدن اذهان 
مخاطبان در اين رابطه مي كند، مثلًا در نمونه هاي مشابهي 
مانند چاپ و انتش��ار قرآن كري��م، موسس��ه دارالقرآن به 
عنوان متولي و تأيید كننده صحت ن��گارش و ترتیب آيات 
و سوره هاي مصحف شريف نظارت مي كند. دقیقاً به همین 
ترتیب تصديق يا تأيید صحت و سقم خاطرات، اطلاعات و 
اتفاقات مطروحه از سوي راوي، نويسنده و ناشر بايد از سوي 
يك مجموعه متخصص كه داراي مولفه هاي لازمه اس��ت، 
صورت بگیرد، البته ساختار تشكیلاتي آن مجموعه قبل از 
ايجاد بايد شاخصه هايي داشته باشد تا بتواند ضمن كسب 
صلاحیت هاي لازمه، اجازه و شرايط بررسي اين گونه كتاب ها 
را داشته باشد كه البته چگونگي تشكیل ساختار، چینش و 
كیفیت و كمیت افراد به كار گرفته شده در آن مستلزم كار 

كارشناسي و استفاده از تجربیات ديگران است. 
نكته حائز اهمیت ديگر در اين مس��یر ش��یوه و روش تأيید 
محتوايي كتاب هايي از اين دس��ت است كه بخشي از تاريخ 
شفاهي معاصر ما محسوب مي شوند. براي رسیدن به چنین 
چیزي مي توان با تقس��یم بندي هاي كلان جغرافیايي)مثلًا 
جبهه جنوب، جبهه غرب( يا تقسیم بندي منبعث از ساختار 
نظامي )مانند لشكر، تیپ، گردان و...( يا حتي قرارگاهي)حوزه 
عملیاتي قرارگاه كربلا يا قرارگاه نجف و...( صورت بگیرد و بعد 
از آن زيرش��اخه هاي دقیق تر ديگري تعريف كرد. همچنین 
مي توان از نظر تطبیق زماني و مكاني و نیز بررسي خاطرات 
افراد ديگري كه به صورت همزمان شاهد آن اتفاقات بوده اند 
به درستي و صحت آنها پرداخت تا جلوي هر گونه سوءاستفاده 
يا انحراف احتمالي در آينده را گرفت. قطعاً متولیان امر نبايد 
منتظر بروز انحراف يا اعوجاج و س��پس درمان آن باشند كه 

علاج واقعه قبل از وقوع بايد كرد.

با آفتابه لگن سينما تا 1400 
دوستي درباره تجربه كار در يك رسانه كه مديرانش هراز 
چندگاهي ج��اي خود را ب��ه ديگري مي دادن��د مي گفت 
تقريباً هر مدير تازه واردي براي اينك��ه ثابت كند آمده تا 
تغییر ايجاد كند و مشتاق بود خیلي زود زيردستانش اين 
تغییرات را لمس كنند و به زعم آنها در دل بگويند چه آدم 
با عرضه اي است اولین جايي را كه مشمول تغییر مي كرد 
ظواهر تحريري��ه بود؛ يكي در بدو ورود هم��ه مانیتورها را 
تعويض مي كرد، ديگري جاي می��زو و صندلي ها را عوض 
مي كرد، ديگري تصمیم مي گرفت رنگ ديوارها را مثلًا از 
سبز به آبي تبديل كند و تنها چیزي كه ارتقا پیدا نمي كرد و 
اتفاقا تحلیل هم مي رفت بازدهي وظايف و تكالیفي بود كه 
براي آن مجموعه تعريف ش��ده بود. حالا وضعیت سازمان 

سینمايي هم تقريبا به همین مثال شبیه شده است. 
رئیس اس��بق اين س��ازمان مهم ترين جش��نواره هنري 
كشور را دوپاره مي كند، مدير بعدي مي آيد و از مديريت 
سیستماتیك سخن مي گويد و صرفا نظاره گر امور است تا 
جاي خود را به ديگري بدهد و پس از مدتي حرف درماني 
كردن جاي خود را به رئیس ديگري مي دهد كه اتفاقا چند 
شغله اس��ت و او هم تازه آمده تا به اصطلاح در اين حوزه 
كارآموزي كند و س��ینما را ياد بگیرد تا اين دوسال باقي 

مانده دولت دوازدهم هم به سرآيد. 
مواجهه سازمان سینمايي با جشنواره فجر دقیقا حاكم بودن 
همین وضعیت را نش��ان مي دهد. تجمیع جش��نواره ملي و 
جهاني فجر موضوعي بود كه حس��ین انتظامي در روزهاي 
آغازين سرپرستي سازمان سینمايي اشاره اي تلويحي به آن 
كرد اما از آن زمان تا حالا به كلي درباره آن س��كوت اختیار 

كرده و موضعي نگرفته است.
 همین بي موضع بودن خود منجر به دامن زدن ش��ايعات 
مي شود چراكه در فضاي ابهام آلود وقتي آنها كه مسئولیت 
دارند ساكتند ش��ايعات قوت مي گیرند. در واقع سازمان 
س��ینمايي خود را در وضعیتي ق��رار داده كه پس از گذر 
زماني طولاني هنوز براي اتخاذ ي��ك تصمیم براي دخل 
و تصرف در ظواهر يك موضوع عاجز نش��ان مي دهد. بعد 
سؤال اين است كه چقدر مي توان درباره تغییرات ماهوي 
و راهبردي عمیق و راهگش��ا به س��ود ارتقاي س��ینماي 
ايران در اين دو سال باقي مانده انتظار داشت. تا كي قرار 
است س��ازمان س��ینمايي خود را درگیر ظواهري مانند 
شفاف سازي كند و سر اهالي رسانه و سینما را با طرح اين 
مباحث گرم نمايد. آيا مسئله اصلي و مهم سینماي ايران 
شفاف سازي است يا مي طلبد اين مس��ئله به عنوان يك 
اقدام فرعي كه در هر سیستم دولتي مي تواند يك ضرورت 

باشد در حد و اندازه خودش مطرح شود.
 الان مدت هاست كه اصحاب رسانه و به طور كلي جامعه 
س��ینمايي كش��ور حرفي مهم و اساس��ي از زبان رئیس 
سازمان سینمايي نشنیده اند و مدام موضوع شفاف سازي 
مالي مطرح مي شود، بماند كه همین موضوع نیز ابهامات 
و سؤالات زيادي را به همراه دارد كه براي مثال چرا بايد 
فلان مبلغ هنگفت براي فلان اتفاق س��اده هزينه شود. 
واقع مطلب اين است كه متولي سینما در كشور سازمان 
سینمايي است و وظايف و تكالیف اين سازمان نیز معلوم 

و مشخص است. 
جناب انتظامي دقیق��ا چه زماني قرار اس��ت برنامه هاي 
مهمي كه منجر به تصمیمات مهم در اين سازمان مي شود 
را براي جامعه سینمايي كش��ور تبیین كنند و آنهايي را 
كه هر روز در رس��انه هاي مختلف انتقاده��اي بحقي به 
وضعیت سینماي ايران دارند را دس��ت كم با حرف هاي 
قشنگ امیدوار كنند! واضح است كه هیچ كس به دنبال 
حرف درماني نیس��ت اما جن��اب انتظامي حت��ي در اين 
وادي نیز تخصصي از خود نش��ان نمي دهند تا دست كم 
با حرف هاي ايشان سر سینمايي ها براي مدتي گرم شود؛ 
كاري كه حجت الله ايوبي خوب از عهده آن برمي آمد و در 
هر جلسه و بزمي شعري مربوط يا نامربوط قرائت مي كرد و 

وعده اي سرخرمن حواله مستمعان مي نمود. 
مدير اسبق در ماه هاي منتهي به پايان مديريتش دست كم 
براي شیرين شدن دهان هم كه ش��ده از سینماي امید ياد 
مي كرد اما در اين ماه ها دريغ از يك حرف حساب براي سینما. 
به نظر مي رسد حسین انتظامي به دنبال همان اقدام ويتريني 
است كه يك تغییر شكلي را رقم بزند، آن هم چیزي نیست 
جز تلفیق دوباره جشنواره هاي فجر و جهاني اما از آنجا كه تیم 
قدرتمند رضا میركريمي مخالف آن است و براي خود دلايل 
سفت و سختي هم دارد فعلا وضعیت براي اين تصمیم گیري 

در حال تعلیق است. 
پس بايد گفت خوب است آقاي انتظامي فعلا به همان بحث 
شفافیت سرگرم باشند تا جشنواره فجر امسال هم تمام بیايد 
و برود و علي بركت الله، پس از آن تا پايان عمر دولت دوازدهم 
هم چیز زيادي باقي نمانده. به هر حال كجاي اين دولت كار 
عمیق، حساب شده و دقیق انجام ش��ده كه انتظار داريم در 

حوزه فرهنگ و سینما انجام شود.

ابراهيم فياض مطرح كرد 

توئيت های بازيگران ما فراماسونري و مايه خفت است

     نويد پارسا
سينما هنر هفتم و آخرين هنر است و تا حدي جامع و كامل است 
كه جايي براي فکر كردن باقي نمي گذارد، پس سينما ايدئولوژيك 
است و محور اصلي قدرت محسوب مي شود، اين درحالي است كه 
اقتدار امريکا، سينماي اين كشور را نيز قدرتمند و در فيلم هاي 
مبتذل و حتي ارزش�ي آن هم نمودي ملموس پيدا كرده اس�ت. 
ابراهیم فیاض، پژوهشگر فرهنگي در نشست »سینما و ديپلماسي 
فرهنگ��ي« گف��ت: برخ��ي توئیت ه��اي بازيگران م��ا مضموني 
فراماس��ونري دارد كه اين امر مايه خفت س��ینماي ايران است و 
نمي توان آن را تنها اشتباه يك هنرمند معرفي كرد، چراكه اصولا 
وضعیت امروز آن بر گردن صداوسیماست كه نمي تواند اين افراد 

را پس از شهرت مديريت كند. 
وي اظهار داشت: سینما هنر هفتم و آخرين هنر است و تا حدي جامع 
و كامل است كه جايي براي فكر كردن باقي نمي گذارد، پس سینما 
ايدئولوژيك است و محور اصلي قدرت محسوب مي شود، اين درحالي 

است كه اقتدار امريكا، سینماي اين كشور را نیز قدرتمند و در فیلم هاي 
مبتذل و حتي ارزشي آن هم نمودي ملموس پیدا كرده است. 

فیاض يادآور شد: سینما محدوديت ندارد و بايد به همه موضوعات 
در قالب فیلم بپردازد، چراكه اگر جاي برخي از موضوعات را در اين 
عرصه خالي كنیم، محصولات ضدارزشي خارجي اين خلأ را پر كرده 
و منجر به مديريت سینماي غرب بر ما مي ش��ود. فیلم تايتانیك، 
نمونه بارزي از رهبري فرهنگي امريكا بر ساير كشورهاست، بنابراين 
اگر سینما وارد قدرت نشود، عملا نابود می شود و نمودي از دوران 

مخملباف دوم را پیش رو خواهیم داشت. 
وي يادآور شد: فعال بودن س��ینما مايه حیات آن است و اهمیت آن 
در همه ابعاد تا مرز امنیتي كشورها هم، پیش رفته است. »تام كروز« 
بازيگر امريكايي، نمونه اي از تاثیر سینما در ابعاد سیاسي كشورهاست 
كه با نقش آفريني در فیلم هاي امنیتي، خط و مشي خاصي را دنبال 
مي كند. فیلم ه��اي پنتاگوني نیز از جمله  ژانرهايي اس��ت كه تنها با 
حفظ ظاهر به مس��ائل امنیتي امريكا مراجعت و پیام هايي متناسب 
با سیاست هاي اين كش��ور را منتقل مي كند. اين در حالي است كه 
در س��ینماي ما مباحثي درباره قدرت سازمان س��یا و تاثیرات آن بر 
خاورمیانه و تصمیمات مملكتي وجود ندارد و بايد فضايي براي اينگونه 
موضوعات در ابعاد تولیدات تلويزيوني و سینمايي تعريف شود و نسبت 
به اين مغفولات اقدامي جدي صورت گیرد. وي ديپلماسي و فرهنگ 
را دو معناي جداگانه مي داند كه در كنار هم محتوايي ارزش��مند را 
مي سازند. اين در حالي است كه در زمان وزارت دكتر ولايتي، زماني 
كه براي اولین بار از واژه ديپلماسي فرهنگي استفاده كردم با تمسخر 

عده اي از مسئولان بي سواد رو به رو شدم.

    سینما

 وزير ارشاد: ايران بدون هنرهاي جديد
در گذشته تاريخي خود دفن مي شود

اگ�ر ب�ه خل�ق هنره�اي جدي�د 
در ادام�ه هن�ر كهن م�ان و حف�ظ 
هنره�اي بومي و س�نتي خودمان و 
تکامل آن نينديش�يم، اي�ران را در 
گذش�ته تاريخي اش دفن كرده ايم. 
به گزارش فارس، سیدعباس صالحي وزير 
فرهنگ و ارشاد اس��لامي در سیزدهمین 
سفر برنامه اي خود كه به استان هرمزگان 
رفته اس��ت، طي س��خناني گف��ت: اينكه 
زيرساخت هاي حوزه فرهنگي- هنري ما 

كم است، دغدغه اي درست و اساسي است. وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي افزود: سرانه 
فضاي سبز در كش��ور به 11متر مربع براي هر نفر رسیده است، سرانه آموزشي � با 
وجود همه كمبودها � حدود پنج متر مربع و سرانه ورزشي از يك متر مربع بیشتر شده 
است، اما سرانه فضاهاي فرهنگي- هنري ما زير يك متر و در واقع سانتیمتري است. 
در حالي كه فرهنگ و هنر و ادبیات روح تن ايراني است و ايران را با آن مي شناسند. 

وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي تأكید كرد: اگر به خلق هنرهاي جديد در ادامه 
هنر كهن مان و حفظ هنرهاي بومي و سنتي خودمان و تكامل آن نینديشیم، 
ايران را در گذشته تاريخي اش دفن كرده ايم؛ گذشته اي كه مي تواند به يك 
میراث فراموش شده تبديل شود. وي خاطر نشان كرد: در فضاي داخل هم 
براي امید، نشاط، اعتماد به نفس و گسترش روح ابتكار و خلاقیت در نسل 

جديد به فرهنگ و هنر نیاز داريم.

جواد محرمي     یادداشت


